
Referat af bestyrelsesmøde i Houdigelag d. 12. november 2024

Deltagere:
Allan Lund (AL)
Christian Midtgaard Dam (CMD)
John Mouridsen (JM)
Knud Erik Sørensen (KES)
Kirsten Mølhave (KM)
Lee Pointing (LP)

Afbud:
Jesper Mohr (JeM)

Mødet blev afholdt som Teams møde.

Dagsorden

1. Nyt fra formanden (AL)
- Langeland Kommune (høringssvar, lavbundsområdet)
- Digeforeningen 2024
- Orientering om sonderingsmøder med rådgivere vedr. projektudarbejdelse for renovering af diget 
fra ophalerpladsen mod syd hen imod Peter Tornby.

2. Opfølgning på digedag d. 26. oktober (AL, LP, KES)

3. Drøftelse af strategi for vedligeholdelse af diget de kommende år, herunder planlægning 
af digevandring for bestyrelsen primo april 2025 (AL)

3. Nyt fra kasseren (AL, JM)
- legitimeringsproces mm.
- status på økonomien
- opkrævning af kontingent 2025

4. Drøftelse af dato for generalforsamlingen 2025
- afholdes inden udgangen af maj måned jvf. vedtægternes §7

5. Eventuelt

6. Næste møde

Ad. 1 

 Karsten Lykkegaard fra digeforeningen af 2024, har orienteret AL om status for det ny dige. 
Foreningen har ikke finansiering helt på plads endnu og ansøger Langeland Kommune om et 
tilskud til opførelsen. 

 Astrid Ejlersen har oplyst overfor AL, at der ved klagefristens udløb d. 24. oktober, ikke var 
indkommet klager over opførelsen af diget ved digeforeningen 2024.  

 I tilladelsen fra Langeland Kommune er der anført at, ”Det er Langeland Kommunes 
vurdering at dette anlæg vil sikre de lavereliggende områder, som Hoborglund og 
Frankenlund i samme grad, eller endda muligvis i højere grad, end det anlæg der er meddelt 
tilladelse til i 2023”



 Det kommende lavbundsområde blev ikke, som forventet, behandlet politisk ved Langeland 
Kommunes byrådsmøde d. 7. oktober 2024 . Sagen skal drøftes på et kommende møde i 
Jordfordelingskommission i uge 47. Astrid Ejlersen forventer at sagsbehandling og 
etablering har en tidshorisont på 3 til 5 år.

 AL har deltaget i møde i den landsdækkende forening for digelag. Der fremsættes et 
lovforslag i Folketinget, hvor antallet af udpegede risikoområder udvides fra 14 til 25. 
Langeland og Ærø er ikke blandt dem som begunstiges. Der er derfor udarbejdet et 
høringssvar, hvor det er anført, at der er andre risikoområder, der bliver glemt. Foreningen 
mødes med Folketings politikker d. 12 december på Christiansborg, hvor der skal 
argumenters på tildelingens snæver økonomiske rammer, samt manglende inddragelse af de 
øvrige klimaudsatte kommuner. AL deltager i mødet.

 Pressen er begyndt at interessere sig for dige problematikken. Danmarks Radio havde en 
længere snak med AL. 

 * ** tilføjelse fra referenten: Politiken har d. 14. november 2024 en længere artikel om 
klimatilpasninger/lavbundsområder på Langeland med udtalelse fra bl. andre Astrid 
Ejlersen. Se https://politiken.dk/danmark/art10136717/Projekt-p%C3%A5-Langeland-viser-
det-sv%C3%A6re-i-at-forvandle-mark-til-natur

 AL og CMD har afholdt sonderingsmøder med 2 rådgivende firmaer mhp. projektering af en 
kommende renovering af kystdiget. Efter bestyrelsens gennemgang, af rådgivernes oplæg til 
projektet, blev der besluttet at fortsætte drøftelserne med OBH gruppen. AL og CMD 
afholder et møde snarest med OBH. Formålet er at præcisere omfang og økonomi i 
projektet. Hvis der opnås enighed med OBH, bestiller CMD, DMR (Dansk Miljø 
Rådgivning) til at foretage boreprøver på strækningen.

 Ad. 2. 
 Arbejdsdag på diget d. 26. oktober blev en succes. Ca. 15 medlemmer var mødt frem og 

diget blev ryddet for bevoksning, på nær 50 m. (Se evt. opslag i FB gruppen 
Sommerhusområdet Hoborglund/Hou). Bestyrelsen er enige om at gentage dagen i 2025. 
Datoen for digearbejdsdag annonceres på forårets generalforsamling, i håb om at flere 
medlemmer får mulighed for at deltage.

 Bestyrelsen aftalte en digevandring/besigtigelse d. 4 april 2024 kl. 14:30.
 Bestyrelsen drøftede behov for en egentlig beredskabsplan. Hvem gør hvad og hvornår, i 

tilfælde af truslen/vejliget mod diget. AL udarbejder udkast til drøftelse på næste møde.

 Ad. 3 

 JM har nu fået login adgang til foreningens konto. 
 Reparation af diget har været økonomisk krævende. Prisen på indkøb af 300 tons sten har 

været en belastning. Prisen på sten er næsten 3 doblet i det sidste år!! Dette har 
nødvendiggjort, at vi har været nødsaget til at trække på vores kassekredit.

 Når regnskabet gøres op, og der er skabt overblik over behov for fremtidig investering i 
vedligeholdelsen af diget, skal bestyrelsen se på om der evt. kan være behov for justering af 
kontingentet.

Ad. 4.

 Generalforsamling 2025 afholdes lørdag d. 26. april 2025. LP booker lokalerne på Banjen 
samt orientere Pumpelaget.

Ad. 5.

https://www.facebook.com/groups/1408116196019720
https://politiken.dk/danmark/art10136717/Projekt-p%C3%A5-Langeland-viser-det-sv%C3%A6re-i-at-forvandle-mark-til-natur
https://politiken.dk/danmark/art10136717/Projekt-p%C3%A5-Langeland-viser-det-sv%C3%A6re-i-at-forvandle-mark-til-natur


 Ingen bemærkninger

Ad. 6.

 Næste møde afholds som Teams møde d. 15. januar 2025. CMD udsender kalender 
indbydelsen.

 Møde d. 21. marts 2025. Afholds på CMD kontor i Tranekær kl. 15:00.

Referent: Lee Pointing


